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  جواد قارایی ســازنده مستندهای 
اینکــه چرا  دربــاره  »ایرانگــرد« 
نمی توان مســتندهای پربیننده ای 
ایران  مثل »حیــات وحــش« در 

ساخت، به ارائه نکاتی پرداخت.
او همچنیــن درباره پخش نشــدن 
مســتند »ایرانگرد« که قــرار بود از 
جمعه روی آنتن بــرود به خبرنگار 
مهر توضیح داد:»یک مشــکل فنی 
برای مستند پیش آمده بود، شبکه، 
یک ســری ایرادات فنی گرفت که 
اینهــا را باید رفع کنیم و ان شــالله 
از جمعه آینده به پخش می رســد 
و هــر هفتــه جمعه هــا روی آنتن 
می رود.«وی درباره تولید یک ســاله 
این مســتند یادآور شد: این مستند 
مثل مجموعه های قبلی سراغ مناطق 
و مناظــر بکر رفته اســت و تصاویر 
به روزتر و بهتر شــده است. کیفیت 
هم بالاتر رفته اســت. سعی کردیم 

در نریشــن هم عمق آن را بیشــتر کنیم. همچنین از آنجایی که کرونا ضعیف تر 
شده مردم شناســی را هم بیشتر کرده ایم و برعکس فصل چهارم ارتباط بیشتری 
با مردم داریم.«قارایی اضافه کرد:»از هر جنبه ســعی کردیم کیفیت کار بیشــتر 
شود. هر چقدر هم ایده آل گراتر باشید حساسیت بیشتری دارید و سعی دارید کار 
بهتر شود.«این مستندساز درباره پیدا کردن مناطق بکر عنوان کرد:»من در همه 
»ایرانگرد«ها برای پیدا کردن لوکیشن خیلی زحمت می کشم چون جذاب ترین و 
بکرترین مناطق را قرار است پیدا کنیم تا مردم شگفت زده شوند. به ویژه در زمانه ای 

هستیم که دخل و تصرف مردم در طبیعت هم بالاست.«
 مقایسه آمار پیامک های »ایرانگرد« و »پایتخت«

قارایی در بخش دیگر درباره رکورد مستندهای حیات وحش در میزان مخاطب 
و آمار مرکز تحقیقات صداوسیما و اینکه چرا خودش وارد این حوزه نشده است 
بیان کرد:»البته اگر در همین نظرسنجی ها مشاهده کنید می بینید که از فصل 
اول »ایرانگرد« تا فصل های اخیر همیشــه جزو پربیننده ها بوده اســت.«وی با 
اشــاره به زمان بندی پخش مستند خود در این سال ها نیز گفت:»این مجموعه 
در زمانی پخش می شد که همزمان »دورهمی« یا »خندوانه« پخش شده است 
و اگر آن برنامه ها نبود من قول می دهم این برنامه جزو اولین یا دومین ها بود. 
من خاطرم هســت وقتی سریال »پایتخت« پخش می شد حدود ۶۰۰ هزار نفر 
برای این سریال پیامک می زدند و »ایرانگرد« که ۱۲ یا ۱۲ و نیم بامداد پخش 
می شــد حدود ۵۰۰ هزار نفر برای این برنامه پیامــک می دادند. فکر می کنم 

اگر این مستندها زمان بندی خوبی داشته باشد می تواند جزو اولین ها باشد.«
 حیات وحش ما از انسان ها می ترسد

این مستندساز در ادامه بیان کرد:»مجموعه حیات وحش تامینی و خارجی است 
اما اینکه چرا به حیات وحش ورود نمی کنیم یک دلیل مهم دارد اینکه حیات 

وحش ما ضعیف اســت و می ترسد 
یعنی نسبت به ورود انسان نسبت 
به محیط خود وحشــت دارد. شما 
در آفریقــا بــه راحتــی می توانید 
بــه حیات وحــش ورود کنید و از 
حیوانــات تصویربــرداری کنید و 
خیلی راحت تر است.«قارایی اضافه 
اجازه  حیوانــات  ایــران  کرد:»در 
نمی دهند به آنها نزدیک شــوید و 
فیلم برداری کنیــد. فکر می کنم با 
نتوانیم  راحت  این مســائل خیلی 
در حــوزه حیــات وحــش حرفی 
داشته باشیم.«وی در پایان درباره 
ســاخت مســتندهای »ایرانگرد« 
اســت که  این  عنوان کرد:»هدفم 
مسئولان ایران را بشناسند ما هنوز 
ایران را نمی شناسیم نمی دانیم که 
ایران جزو پنج کشــور برتر دارنده 
جاذبه های  متنوع ترین  و  بیشترین 
گردشــگری جهان است و این درد 
اســت که هنوز خیلی ها اینها را نمی شناســند و می پرسند کجا سفر کنیم؟ ما 
درباره ایران هراســی هیچ اقدامی نکرده ایــم که تبلیغات مثبتی انجام دهیم و 
ظاهراً اعتقاد مثبتی هم ندارند اما امیدوارم خودم در این حوزه همچنان فعالیت 
مثبتی داشــته باشم.«قارایی چندی پیش در گفت  وگویی درباره عشق خود به 
کارش توضیــح داد و گفت:» بــه نظر من چیزی که کار را آســان تر می کند، 
عشق است. خودم نسبت به ایران عشق دارم و تمام تمرکزم را روی این برنامه 
گذاشــتم و با وجود پیشــنهاد زیادی که به من شــد اما نرفتم و ماندم. چون 
معتقدم اگر قرار اســت فرد یک کار حرفه ای انجــام دهد باید روی کار تمرکز 
کند و آن را ادامه دهد. بنابراین در این مسیر اول عشق لازم است و بعد تمرکز. 
وقتی عشق باشد، نســبت به آن تعهد دارید و وقتی تعهد داشته باشید علم و 
تمرکز خود را روی آن گذاشــته و از هر چیزی مایه می گذارید. عواملم هم که 
ســال ها با من کار کردند این عشق را داشتند و پررنگ تر شده است. بچه های 
پشــت صحنه خیلی زحمت می کشــند و در شرایط ســخت به کارشان ادامه 
می دهند. ما در دمای ۳۰درجه زیر صفر تا ۵۰درجه بالای صفر کار کردیم و در 
طول روز حداقل ۱۲ساعت در آن شرایط بودیم. در این شرایط هم تجهیزات و 
وسایل دچار مشکل شده و هم بچه ها خسته می شوند و سرما و گرما اذیت شان 
می کند اما در این شــرایط ســخت ســعی می کنیم از بچه ها مراقبت کنیم تا 
فشــار زیادی به آنها وارد نشود و کم نیاورند و اگر این اتفاق بیفتد، کیفیت فدا 
می شــود. ممکن اســت هزاران گروه در چنین شرایط سختی کار کرده باشند 
اما این که این گروه ها بتوانند در این شرایط کیفیت را حفظ کنند، مهم است 
و مهم ترین مســأله حفظ کیفیت و رعایت استانداردهاســت. بچه ها نسبت به 
کاری که می کنند، عشــق و آگاهی دارند و می کوشیم به بهترین شکل کار را 

انجام دهیم.«

 حســن انوری که پیــش از این 
گفتــه بود شــاید به مؤسســۀ 
لغت نامــۀ دهخدا برگردد، با بیان 
دلخوری خود  دربــارۀ  توضیحی 
از شــرایط فعلی این مرکز گفت: 
گزارش  برنمی گردم!«به  »دیگــر 
ایســنا، حاشــیه های اخیر برای 
مؤسســۀ دهخــدا از مردادمــاه 
ســال جاری آغــاز شــد؛ زمان 
زیــادی از معرفــی رئیس جدید 
این مؤسســه نگذشــته بود که 
تغییرهایــی در آن به وجود آمد و 
حــرف و حدیث هایی برای توقف 
همکاری تعدادی از مؤلفان با این 
موسسه مطرح شد؛ ازجمله اینکه 
مؤسسۀ  تألیف  پیشین  سرپرست 
دهخدا از برکنــاری خود از این 
مؤسســه خبر داد.حتی تعدادی 
از مؤلفــان نامــه ای بــه رییس 
جدید لغت نامۀ دهخدا نوشتند و 

خواستند این تصمیم پس گرفته شود. اما چون این کار نشد، بعدا اعلام شد 
که مؤلفان این موضوع را بی احترامی تلقی کرده و از ادامۀ کار با مؤسســۀ 
دهخدا خودداری کردند؛ از جمله حســن انوری، سعید نجفی اسداللهی و 
رســول شایسته.چندی نگذشــت که میرجلال الدین کزازی، استاد زبان و 
ادبیات فارســی و شــاهنامه پژوه هم با اعلام انصراف خود از این مؤسسه، 
گفت: »با پوزش بسیار ناچارم بگویم از همکاری با لغت نامه دهخدا معذورم. 
نیازی نمی بینم انگیزه این واگشــت را بازنمایم. اما به هر روی در این زمان  
شایسته نمی بینم که این همکاری انجام بشود. امیدوارم که  این رفتار را به 
پیمان شکنی باز مخوانید.«البته بعد از آن اعلام شد که کزازی فقط تدریس 

دوره هایی را در مؤسسه بر عهده داشته است.
در آن زمان، حســن انوری، عضو پیوستۀ فرهنگستان زبان و ادب فارسی، 
گفته بود:»مدتی اســت که کرونا گرفته بودم و الان عوارض این بیماری را 
دارم. به مؤسســه دهخدا هم فعلا نمی توانم بروم. عوارض بیماری بســیار 
شدید است و الان فعالیت های روزانه ام را تعطیل کرده  و در حال استراحت 

هستم.«
او در عین حال گفته بود که اگر حالم خوب شــود، شاید برگردم.البته، این 
گفت وگوی او با ایســنا حاشــیه هایی را در پی داشت؛ چراکه حسن انوری 
همان روز در مراسمی در موسســۀ میراث مکتوب حضور پیدا کرده بود و 
هفتۀ بعد نیز طبق روال همیشــه در دفتر خود در فرهنگستان زبان حاضر 

شد و اطرافیانش از سلامت او خبر دادند.
از این رو، خبرنگار ایسنا در حاشیۀ مراسم رونمایی از نسخۀ خطی و نفیس 
دیوان حافظ که روز سه شــنبه )۱۹ مهر( برگزار شد، از حسن انوری پیگیر 
این موضوع شــد. انوری در پاســخ گفت:»من مهر ۱۳۴۱ کار در لغت نامه 

را شــروع کردم. در مرداد ۱۴۰۱ 
بیشــتر از ۶۰ سال می شود. دیگر 
توان اینکــه کاری را در لغت نامه 
انجام دهم، نداشــتم. ۶۰ ســال 
کافی اســت. این حوادث را بهانه 
قــرار دادم تا حالا کــه دیگر ۶۰ 
سال شده، بروم خانه و استراحت 

کنم.«
او در ادامــه گفــت کــه »دیگر 
برنمی گــردم« و توضیح داد:»در 
واقع، کاری کردند که از نظر من 
صحیح نبود. من به حمیرا زمردی 
- هم هنــگام معارفه و هم وقتی 
شب به من زنگ زد - گفتم خانم 
عزیز، از شما خواهش می کنم دو 
هفته صبر کنیــد، مطالعه کنید 
و بعد دســت به جابه جایی بزنید 
امــا صبح دیدم کــه قبول نکرده 
و دســت به جابه جایی زده و این 
برای من مقــداری ناگوار بود که 
این خانم به من قــول داد که دو هفته مطالعه کند اما صبح زیر قولش زد 
و عمل نکرد و خانم اکرم ســلطانی )سرپرست وقت تالیف مؤسسه لغت نامه 
دهخدا( را در اختیار کارگزینی گذاشــته اســت. عمل چندان خوشایندی 
نبود. این اســت که من واقعا دل گیر شــدم، از خانم زمردی گله مند شدم. 
دوســت نداشــتم این طور رفتار کند برای اینکه خانم محترمی  است و در 
دانشــگاه تربیت معلم شاگرد من بوده اســت. نمی خواستم این طور عمل 

کند.«
حســن انوری دربارۀ وضعیت آیندۀ مؤسســۀ لغت نامه نیز بیان کرد:»دیگر 
هیچ اطلاعی ندارم. فقط یک مقاله هم دربارۀ مؤسسۀ لغت نامه و ماجراهای 

آن نوشته ام که در مجلۀ بخارا چاپ خواهد شد.«
مردادماه بود که حاشــیه هایی پیرامون موسســه لغت نامه شکل گرفت و 
برخی اساتید نســبت به عملکرد مدیر جدید این موسسه اعتراض خود را 

مطرح کرده وگفتند که دیگر در این موسسه کار نخواهند کرد.
آن روزها رئیس جدید موسســه لغت نامه دهخدا به حاشــیه ها پاســخ 
داد. حمیرا زمردی که انتصابش با حاشــیه های زیادی روبه رو شده بود، 
گفت:»نگارش لغت نامه منســوب به دهخدا به هیچ وجه متوقف نخواهد 
شــد و راهکار جدیــدی را برای نــگارش فرهنگ منســوب به دهخدا 

اندیشیده ایم.« 
رئیــس جدید موسســه لغت نامه دهخدا و مرکــز بین المللی آموزش زبان 
فارسی در مراسم معارفه خود عنوان کرد:»موسسه لغت نامه دهخدا و مرکز 
بین المللی آموزش زبان فارسی از لحاظ قانونی و اخلاقی به نام دهخداست 
امــا فعالیت های این موسســه تا حدی از این مهم فاصلــه دارد که باید با 

بررسی و اقدامات اساسی، چالش های موجود حل شود.«

اتمام حجت دکتر حسن انوری:  

بهمؤسسۀدهخدابرنمیگردم
جواد قارایی؛ مستندساز مطرح کرد؛ 

دربارهایرانهراسیکارینکردیم


